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et finns ett globalt för . 
som skor sig på kl. etag l Sverige 

. människors kl' imathotet och 
· imat' marknadsfo" . angest för att 

b 
rasmap d k 
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spä ut gröten~:~ ~tt havre är nyttig; :ta forskare i 
patent för och T annu mera vatten D att man kan 
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h granna . . ar e ge k 
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utan betande d' vara barn och 
JUr ar den . 

I VÅRT LAND FIN ett mmne blott. 
tedel d NS I DAG d av essa är .. dl. rygt 21 oo 
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forut .. ga gras och I "' sattningen c.. s Y år ocks · :o bl wr att · a ,_ 

ommor och .. manga av va· ~ 
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om · ur vara b " pa skolavslutn· arn sjunger 
mandelblom k t tgen. Det är gull . 
starar och som' a t ot och blå viol Dv1~a, 

margyll' · et ar 
av allt - fjärilar mg. Och vikt' 
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a a de polli ' lil och 
nerare som,,.; .. 

"ar 

vana att h" 
Ut 
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andemm .. 1 . våra .. ga app en, blåbär eller krusbär. Om inte 
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a · Den ar en d 1 · k t VI 
ff 

. e av vart ekosystem. Så det är myc e 
o rar om Yl "l' h b va Jer att bojkotta våra bönder. Det de ar 
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par ar. Det är ·1· "k · · otll kl' en mt JO atastrof med samma dignitets 
imatkatastrnfen. 

PÅ OATLYS land k EGEN HEMSIDA står det att 79 procent av 
s apet skull l" · k a 

D 
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vs - utan k kull d k p 
V

.. . or s e 79 procent av vårt öppna Jan s a 
axa igen p· h . .. 1 . D"" f"" · a emsidan står vidare att de vil.l vara ar iga. 
ar or deklarerar de att deras havrevätska innehåller 9o 

procent vatt h I' . salt H en oc . 10 procent havre. Inget mer. Jo, 
1
t': 

. h. av:ren odlas I Sverige. Men - och detta står ocksa 
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e ar ranvatt . bl d . . 
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en an as med en del havre 1 Svenge. 
ranspo t · d 

t 
r eras till Tyskland paketeras där för att se an 

ransport ' llb . ' vd v' ll " ~ras ti aka till Sverige. Tur att företagets 
i starka f k · h kl' . ors mng kring matproduktion oc 

1matpaverk " J v den h an · ag kan försäkra att inte en droppe a 
f· avr_egrynsgröt som ätits i våra kök i århundraden 

or~~::~it en :änd~ till Tyskland. . 
ko or mas te Yl göra det möjligt för alla Sveriges 

nsumenter tt .. d l" --ger a gora medvetna val av livsme e , sa 
Oatlys vd i G P 5 juni . Vd:n kanske borde 
börja med att se om sitt eget bås och 
göra konsumenterna medvetna om att 
när de köper 1 liter havrevätska betalar 
de för 9 dl kranvatten och 1 dl havre
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Countryartis terna Emmylou .E-{arris 
och First Aid Kit var i helgen dragplåster 
~å Way Out West (förkortas wow). 
A "dde 

r de informerade om att de upptra 
på en festiva l som står bakom slogan 
wow NOCow? 
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Årets tredje nummer av "Fjällkon". I detta nummer 
så djupdyker vi i stämman och tar en ny portion 
tankar kring vart vi går med fjällrasen samt gläntar 
på ett pågående projekt och ett i dagarna avslutat 
projekt som gäller rasen. Man kan ha olika syn
punkter på hur mycket av debatten/resonemangen 
vi ska ta med i tidningen. Det kan ge intrycket av 
att vi är mer oense än vi faktiskt är. Men jag vill 
att alla medlemmar ska ha en chans att vara med 
i debatten, inte bara de trogna stämmobesökarna. 

Jag har hållit på med fjällrasen i mjölkproduktion 
i över 25år nu och pratat massor med "ko" med 
massor av människor. Jag kan fortfarande tycka att 
det är fascinerande hur denna lilla ko kan gripa 
tag i människor på så många olika sätt, engagera, 
irritera, motivera, aktivera! Det finns så många 
olika vägar till att gilla fjällrasen. Sett mot det fak
tumet är det inte konstigt att man kan tycka olika 
i avelsfrågor. Men för att det ska finnas en fjällko 
för framtiden är det viktigt att vi nu tänker på mot 
vilken riktning det vi gör idag bär. 

Jag hittade en mycket tänkvärd krönika i Husdjur 
nummer 8 2015. Istället för att försöka skriva om 
den med egna ord knyckte jag den rakt av. För den 
är bäst som den är skriven. Läs och begrunda. 

Robert Nilsson 

Redaktör och 
Ansvarig Utgivare: 

Tryck: 
Kph Trycksaksbolaget AB, 

Samtliga artiklar i Tidnin
gen Fjällkon är författade 
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Kristinas 
kasein projekt! 

Under sommaren och hösten har Kristina Bel
frage tillsammans med några forskare på SLU 
lett ett projekt kring kaseiner med en liten an
norlunda angreppsvinkel. Det har inte bara 
gällt att konstatera vilka kaseinanlag som 
djuren har utan även hur man får "ut dom" i 

praktiken. 

Vi har ju rätt grundligt om än inte fullständigt 
dokumenterat anlagen i fjällrasen kring Kap
pa och Beta kasein och Beta lactoglobulin. Alla 
tre viktiga på sitt sätt, men att en ko har ett 
anlag innebär inte tvunget att kaseinet alltid 
finns i mjölken i samma koncentration hela 
tiden. Naturligtvis, frestas man att säga, för då 
hade det ju varit alldeles för enkelt!!! Om man 
mäter de faktiska kaseinerna i mjölken så än
dras koncentrationen av en rad faktorer. 

Dels så har en ko mer kaseiner i mjölken när 
hon är nykalvad och sen klingar dom sakta av 
under laktationen så att en liter mjölk innan 
sinläggningen inte innehåller lika mycket ka
seiner som en liter mjölk veckan efter kalvnin-

gen. 

Dels så har en ung ko, allt annat lika, mer ka
seiner i sin mjölk jämfört med en gammal ko. 
Dels påverkar utfodringen kaseinhalten i 

mjölken. 

Så för att jämföra hur olika utfodringsintensitet 
påverkar kaseininnehållet har två besättningar 
valts ut med radikalt olika utfodring. Dels min 
egen som är helt konventionell i betydelsen att 
jag använder kraftfoder och ensilage utan an
dra premisser än att kons mage ska fungera. 
Utfodringsintensiteten är tämligen hög åtmin
stone jämfört med de flesta fjällrasbesättnin-

garna. Dels Anna Jansdotters som ur utfo
dringssynpunkt i princip är min besättnings 
raka motsats. Anna använder inte kraftfoder 
av något slag och utfodrar bara med hö eller 
bete. 

För att få jämförbara värden har Annas alla 
kor kollats upp vad gäller sina kaseinanlag 
och sen har vi letat i min besättning för att 
hitta kor med samma kaseinuppsättning och 
varande i samma kalvställning och ålder så att 
dom faktorerna ska vara så lika som möjligt 
och förhoppningsvis göra att det går att visa 
på vilka skillnader som utfodringen kan göra. 
Vi har skickat in mjölkprover i samband med 
provmjölkningarna under betessäsongen i Juli 
och Augusti samt vinterutfodringsprover som 
tas under oktober och November. Dessa har 
sen analyserats i laboratorium på SLU med av
seende på koagulering och kaseininehåll 

Om skillnaderna mellan mjölken i våra 
besättningar är stora kan man göra up
pföljningar med fler utfodringsintensiteter 
och förhoppningsvis kan sådana försök ge bra 
vägledning för dom som själva vill förädla sin 
mjölk på ett eget gårdsmejeri. Hur det går vet 
vi inte förrän alla prover är slutgiltigt analy
serade och resultaten körda i dator. Både jag 
och Anna hoppas naturligtvis på enkla tydliga 
svar som kan ge vägledning men rutinerade 
forskare har mer verklighetsnära förhoppnin
gar och hoppas att det ska gå att se skillnader. 
Vi får rapportera när det blir klart! 

Robert Nilsson 
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fREDAG DEN 31/? 
Arets stämma hölls i ett re . 
rbotten, men som ar .. gmgt och blött N . 
d .. o rangor var · 01-

et anda inte blev sämre väd J~g tacksam att 
na sommar hatt gott om!! er for det har den-

Vi höll delvis till på hotell 
vackert beläget vid t Storforsen my k 
d orsen som ' c et 

ess namn. Boendet var i f rb .. gett hotellet 
maten och förhand!' Y addsstugor 
h .. 11 o ingar och f" , men 

o s pa hotellets konferensdel. oreningsinfo 

Undertecknad hade . . 
6 JU via motioner t1·1 

------.,~~~~~~~~~~~ ........... ~ ~ ....!JlLstän-.. 
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~AN 2015 

enbart av framåtsyftande anledningar som na högre i diskussionen kring hur vi ska tänka 
man sett t'll . k issio!l' förslaget om att vi lämnar gruppaveln k~-~-mit , framåt kring den del av fjällrasen vi hittills kal-
s 1 att det fanns gott om dis t .11g- sanningen är ju den att verkligheten f~rand- lat fjällnära. Där drev jag tesen att de ändrade 
s~nfderlag för fredagens sedvanliga för~

111
0de rats en hel del sen vi i November 1995 bildade förhållandena under de gångna 20åren gör det 

ormation S . ·dfora k 11 .. d .. d' .. k Ekeb . · tyrelsen via 01 iseflS våran fjällrasförening . Antalet kor i .o~tro no van 1gt att tan a om kring den gruppen 

b erg Inledde med att presentera styre ·e!l och antalet semineringar har som tidigare djur, och det fanns förvisso de som tyckte att 
ar ete det o d ficl< s 
redo ö . ~angna året. Underteckna ruJJ' beskrivits i tidningen rasat så snabbt att un- det var helt fel och att allt skulle bli som det 
Pav g Ia for tankarna på att lämna de~.? prO' derlaget för en fungerande gruppavel eroder- varit. Men någon klar linje kom inte ut av eft-

el som J·ag · "l ·h p for e ·m'dd · ·1k t "l · h 11 jekt Räd ... SJa v en gång satte 1 o k fjäll' ats bort. 1 1 agens sess10n, vi e va mte e er var 
ra da FJallkon och som sen svens 110g att vänta. För mig som ibland tyckt att det va1it 

savel vald · ·1igt k h.. · 1· d bl e att fortsätta med. Natur det Att säga att diskussionens vågor gic oga en anmg Jumt me intresset vid fredagarnas 
ev det en · ·sor!l tt f" · t O 

• 11 f 1 är mö. . god dos kasein prat efteI rase!l kring gruppavelns vara eller inte vara vo~e a orenmgspra sa var 1 a a a l engagemanget 
Via b .. Jhgheten att förbättra utbytet a~ de!l överdriva kraftigt, däremot gick känslovagor- i diskussionen uppfriskande och den leddes 
")C\ ·~-·~ttre kaseiner so runden kfl~~ i11te 7 '~-------------------------~------~ 
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Koprat hos Karlssons i H .. 
avstrask. 

förtjänstfullt av ordf' .. . orande Ek b 
over tiden så att vi s e erg. Vi gick 
k · enarelad 
nng Storforsen till efte k .. e promenaden 

buffe. r vallens midd ags-

Hjärterum och StJ'ärt . · 
B. . erum I H . 

Irg1tta Karlsson som avsträsk med 
matmor' 8 . 

Foto: Robert Nilssoil 

alla fall d ur enna regnsommar! 

LÖRDAG DEN 1/8 
På lörda å 5a01t 
m d 

gen kte vi efter frukosten gemen.. vi 
e buss .. · å ctar r· over till Luleälvens dalg ng tt 

orst besåg d . d Efter a 
ha b . Juren hos underteckna · na 

h 
esiktat de för tillfället 30 mjölkande l(or 

oc småkal orgori
mjölk . varna inne i lagårn efter rn . icl{ 
och h~~:gen s~ sl~pptes dessa ut, och :.~ g1ev 
det d de på 1 kv1g och sinkohagen. Da d-

en på f ·· 11 · blaD nin Ja rasstämmor sedvanliga re 
E gen av nyfikna djur och stämmodeltaga ~ 

n del av d I r doc 
betyd!" e a lra yngsta deltagarna va torer 
och .. 1~t mer intresserade i gårdens tra.k 

ovnga maski ner. 

Efter en st .. . uPP 
efter .. 

1 
und brot v1 upp och åkte 4.kD1 11 i 

H a ven till Kurt och Birgitta Karl550 de 
avsträsk s f nytta 

upp från .?~ _ör -~nart 6år sed_~n t belJO 
Och bruk Barra 1 Vastergötland for at 51(09· 

Där had a Stromnäs 6ha åker och 1sha t sto, 
1 Sh e man 2kor, lkalv 1 Nordsvens.k ett 

etlands t r • ne, .[) 
tiotal R afå s O samt två föl etter he~ nö!ls 
och d y r med lamm samt ett dusslll att 

en fantast" k Efter 
vi tittat å 

O 
• is e vallhunden R~Y· å e!l 

reJ'äl p gaid och djur bjöds v1 alla P Ä 1g-
och myck t d av fV köttso e god Lunch beståen e rl{a-

ka me~pa :ned bröd och till efterrä tt soc.k~orde 
---------------------- gradde o iorrl r.u 1hhr1..r. egnet gJ --

att det inte gick att sitta ute så vi fick ett bra 
test på hur många som egentligen kan utfo
dras på samma gång i en vanlig villa, men vad 
är det man säger om hjärterum och stjärterum? 
Vad som inte syntes för de långväga besökarna 
som inte varit där förut var allt arbete som lagts 
de gångna åren för att röja upp och restaurera 
utsikten mot älven. 

Mätta och belåtna äntrade vi bussen och åkte 
upp till Vuollerim för ett besök hos den eko
nomiska föreningen Arctic circle products. För 
jag tror 5 år sedan skrev jag i fjällkon om Hans 
de Waard i Jokkmokk som där startat ett eget 
mejeri och förädlade mjölk från sina fjällkor 
där. Ett par år senare började han känna att 
han ville expandera verksamheten och ar
renderade en gård i Vuollerim drygt 4mil från 
Skabram där han höll till. Jag hjälpte honom 
att få tag på djur och 2013 fylldes lagårn med 
djur från bland annat Johanna Engman som 
slutade med kor i Orsa och Gunnar och Bir
gitta Blomgren i Arjeplog som den minnes
gode läsaren kommer ihåg från 2013. Till det 

Korna i Vuollerim. 
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kom de djur som Hans hade med sig från Sk
abram samt ytterligare enstaka inköp. Tyvärr 
orkade inte Hans med arbetet som han hop
pats och blev tvungen att leja in mer arbetsk
raft än verksamheten bar och rätt snart blev 
han tvungen att försöka få någon att ta över 
driften. Efter ett par misslyckade försök och en 
stor fjällrasbesättning riktigt nära slakt så tog 
den nystartade ekonomiska föreningen Arctic 
circle products över sommaren 2014. 

Arbetet leds av Eva-Lena Skalstad som har en 
gedigen bakgrund inom jordbruksnäringen 
och den från Bulgarien inflyttade veterinären 
Vladan Bozhich som började jobba i lagårn 
redan medan Hans de Waard drev den. Till
sammans med föreningens medlemmar börjar 
man nu få ordning på driften av gården och 
vidareutveckla förädlingen av mjölken. I dag
släget säljs den större delen till Norrmejerier 
men man vill utöka den egenförädlade delen 
för att bättra på ekonomin. Man tillverkar fort
satt den Gouda ost som Hans startade och som 
går under namnet Skabramost. Dessutom gör 

Foto: Eva Nilsson 
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Eva-Lena Skalstad med 
na från Vuollerim en del av produkt . F e~ 

oto: Eva N'l 

Mikael och Fjällf åre Il. 

10 

1 sson 

man den N b . . "kaffeost'', orr ottmska specialaren b 
samt en Yoghurt. Vi blev bjudna på kaffe oc 
smakprov och det ledde till en del kornrne:,~ 
med ost som sen följde med deltagarna na 
bussen åkte vidare. 

Att st t l gd är . ar a upp en gård som legat ner a t 
alltid e d o znycke n yr upplevelse eftersom sa ka 
som verkar bra sen inte fungerar när det 

5
. 

an .. n1n-
vandas, detta har både Hans och före "tt 

~:n fått vara med om men nu går det åtra k 

f 
... 1111 och vi kan bara önska lycka till från svf~n~s 
Ja rasavel 'd rn in d.. . s s1 a. Besättningen so 'ktig 

k
ar idag har alla möjligheter att bli en vi tt 
ugge i f "11 det a k Ja rasaveln och snart kommer rn 
o~ma ut avelsmaterial från den. Etterson-

~:Je n~ be~ättning bildas av hopk.?P fr~~f:ue 
besattnmgar så ger det ett utmarkt til å 

att ta till de utP vara det som "kommer levan 11 andra sid " . å att e 
b 

.. an · I praktiken är det JU 5 1,1ut 
ny esattn· · · dre eiv . mg ofta går genom en min . eJ1 
innan alla " . d t ge1 .. smittor" jämnats ut och e l 
utmarkt möjlighet för kommande avelsurva . 

En anin f" för deJ1 
åt g orsenade äntrades bussen taO-

erresan m t s .. dit s o torforsen och på vagen 
, ), 

';t 

Mikael berättar. 
0 • 

nade vi Till hos Ann-Sofi och Mikael Agren 1 
Vitberget och deras pojkar Elias, Aron och 
Isak. Familjen brukar en mycket charmerande 
gård med endast äldre byggningar, men ett 
undantag finns och det är ett kapell i ~ordr~~k 
ortodox stil i 6" timmer som håller pa att far
digställas. Familjen har haft fjällkor ett tiotal år 
och semintjuren 1 Lukas Svfj24 70? är född ~os 
dom. Men de flesta djuren på garden utgors 
av ett 50tal sk "fjällfår ", Mikael hittade i sista 
stund två besättningar, den ena med enda.st 
tackor, med en för norra Sverige förr vanlig 
lantrasfårtyp som nu benämns fjällfår. D~uren 
har en fantastisk ullkvalitet och är av mmdre 

0 

typ. Familjen har lagt ned stora resurser pa 
att dokumentera och bevara denna fårtyp och 
försöker få fler att hålla den och hjälpa till med 
bevarandet. Vi fick ett fantastiskt gott fika hos 
Ågrens och en snabb rundtur av Mikael, det är 
bara att beklaga att vi inte kunde stanna längr~ 
men dagen led alltförsnabbt mot sitt slut och v1 

fjälll<on 

Foto: Eva Nilsson 

var tvungen att åka tillbaka till Storforsen för 
den inbokade stämmomiddagen. 
Lördagen avslutades med nämnda stämmo
middag i goda vänner lag. 

SÖNDAG DEN 2/8 
Efter avslutad frukost tog stämmoförhandlin
garna vid som var totalt odramatiska, när eko
nomin är i ordning finns få skäl till gräl, och 
det var lugna gatan tills motionerna skulle tas 
upp för rakning. Ordförande Ekeberg har re
dogjort för dom på annat ställe i tidningen. Ak
tuella förtroendevalda finns som vanligt i bör
jan på tidningen. Efter avslutningen så åts det 
lunch innan vi alla styrde kosan hemåt för fort
satt praktiskt arbete för fjällkon, förhoppnings
vis mer inspirerade och en aning klokare efter 
helgens övningar. 

Robert Nilsson 
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LUGNET 
EFTER 

STORMEN 
Robert_Nilsson hade __ satt ihop ett utmärkt pro
gram till 2015 års stamma. Och inte nog med 
det. Han hade också satt ihop alla tre motion
erna som kommit in. Två av dem antog t 

.. d. k . 0 s u an 
nar~are 1s uss1.?n. Sa icke beträffande den 
tredJe, den som foreslog att föreningen sk 

11 1.. d u e 
~:11n~ en nuvarande definitionen på den 

fJallnara gruppen. Som J·ag tolkade d . en mo-
ti~nen menade Ro?ert att vi fram till 2016 års 
stamma skulle diskutera fJ. ällnärabeg . reppet 
mer på dJupet. Det var alltså inte men1·n 

. ~nill 
v1 skulle hasta fram ett definitivt beslut · d 
kontroversiella fråga. 1 enna 

Samtidigt gällde det att ta fram en n 
1 f.. d k Y avel-sp an or en ommande stödperioden. Att . 

å t .. bb Vld rss amman sna mangla fjällnärafrå 
å . å .. . gan an-

s g Jag b de olamphgt och omöjligt. Ås'kt 
b .. t å . t . . 1 erna ro s s m ens1vt att nsken var överhä 

f .. . k ngande 
att orenmgen s ulle brytas sönder 

O 
k 

. m sa en forcerades till ett avgörande. 

Nu löstes problemet genom att Rob t N' 
d ·11b . er ils-son rog ti aka sm motion och det u d 

å PP rogs t en tremannagrupp att arbeta fram d 
en nya 

avelsplanen. Tremannagruppen består av Rob-
ert Eklundh, Avelskommitten Ivan E .k 
F . "11 .. k · , ' n sson Ja nara omm1tten, och mig som ordf" ' 
S d . .d orande 

e an Jag v1 ett telefonsamtal med G .. t F . . 
o b o o e nd pa Jord ruksverket fatt klart för m'g tt 1 a verket 

12 

. t å .. "ndriW m e P kallade några brådstörtade fora . tt 
. l"tVla gar 1 vår hittillsvarande avelsplan bes O o-.. . a !Il 

~oJa oss med att arbeta in de två antagn cten 
~i~nerna i den nya avelsplanen och låta de 
1 ovrigt stämma överens med den nuvaran iJ1 
planen. Inget hindrar att vi senare kornIIler vi 
med de förslag till ändringar i planen so!Il 
kan enas om. 

H" . . ffat oss 
angeno_~ har vi förhoppnings".'1s ska fäll· 

r~_drum for att i lugn och ro diskutera ~al<· 
~arafrågan. Låt oss föra den diskussionen w 
hgt och konstruktivt, med respekt tör varacb 
dras skift å · kter o . ande utgångspunkter och si .. ·enil1g 
med fJällkornas bästa för ögonen. Vår foI ggt 
~ar unde~. de snart 20 år som den funnits 1Y vå.f 

PP ett fortroendekapital som bygger p å vi 
?redd och vår kompetens. Det kapitalet ~ rtå, 
lllt f" .. . d Vl S .. e orslosa på mre splittring. Ena e 
sondrade vi falla! 
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RAPPORT FRÅN DISKUS
SION OM FJÄLLKONS 

KVALITEER 

. d · i Ramsele Den 15 april hade N1paka emrn k 
. . . . m den svens a 

bJud1t in till en d1skuss1_?n ° f lkhög-
fjällkons kvaliteer. Den holls på Hola O Gro" na 

. k som heter skola 1 samband med en urs .. . de 
f.. ning narvaia entrepenörer Från våran ore f' 

. dh lm Jose m 
Robert Eklundh Thomas Lun ° ' 

r .. • deltagare 
Höglund och Elena Lantz. Ovnga M th-

. k k en samt a var ca 8 personer som g1c urs ho"ll i 
. L xvik som ias Wogenius och Thorsten a 
det hela. 

·d' om D .. . kommit med i eer 
et ar Mathias som .. f" llkornas 

hur man ska kunna marknadsfora J~ 
1

.. dskt 
mjölk och kött med varumärket N on an 

fjällkokött/fjällkomjölk. .. . å ett antal 
Och så hade han ställt upp foislag P . d . 

. . .. publicera e 1 
kriterier( dessa samt mbJudan ar f" r att an-
Fjällkon 1/2015) som ska uppfylla~! 

0 
d annat 

vända den beteckningen. Det var an 

dessa vi diskuterade. l'k bakgr
Vi fyra och de andra hade ganska ob~e; en bra 
und och utgångspunkter men det d h tog 

. d lyssna e oc diskussion där folk prata e, 
till sig saker. 

Från fjällkoföreningens sida framfört av Robert 
sa vi att det är bra initiativ men att föreningen 
inte har möjlighet att delta aktivt i deras ar
bete. Dock bistår vi gärna med tips och råd vid 
behov. 

Nipakademin är en ideell förening so~ ~il_l o:
ganisera intressegrupper, stödja lokala rn1t1at1v 
och bygga nätverk. Detta gör de genom kurser, 
föreläsningar med mera. De har bland annat 
fått fram ett småskaligt slakteri, Rafnaslakt, ett 
försäljningskooperativ, Norrbete, och en ut
bildning för "grönisar "- Gröna entreprenörer. 
Deras ide är att höja kvaliteten på maten och 
förädla lokalt och få bort mellanhänderna. 

Tyvärr så avled Mathias Wogenius kort e~t~r 
detta möte så vad som händer med detta m1-
tiativ får framtiden utvisa. 

Elena Lantz 
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Mer än ett möte 
För att delta i årets stämma åkte vi, Ivan och 
jag, mot norr. Vi hade gott o~ tid,. armar och 
ben behövde vila, så resan fick bh en del av 
målet. Ett intensivt vårfiske, ett evigt "flytta 
runt djur på beten som inte växte" Dch en al
drig sinande slåtter gjorde dom här d~garna 
x-tra efterlängtade. Inte nog med det- vi hade 
5 semesterdagar framför oss när stämman var 
avklarad. 

Till Storforsen kom vi. För andra gången fak
tiskt. Mikael Ågren visade oss dit redan det 
året som stämman var förlagd till Boden. Till 
badhuset höll jag på att säga, för det minns jag 
mest. För där var det vatten. Jag har alltid levt 
i och vid vatten och kan nog inte vara utan. 
Och i Storforsen fanns det..·. 

Mäktigt, dånande, fascinerande. Vi åkte när
mare för att kolla- allt fjällkofolket. Gick där 
och spanade om något skulle komma flytande. 
Försökte följa ett "skum", ner, upp, under, upp 
och bort. Pratade högt eller gav upp. Halkade 
och drog oss till lugnare ställen. Mot forsen 
igen- måste titta en gång till .. Mån?a .gick sen 
ner tillbaka till hotellet bl.a Jag. Danfrån såg 
man forsen, men hörde inte så mycket. Bara 
som ett brus. Som aldrig steg eller sjönk. Bara 
brusade på. Och fick mig att inse att det var 
just det som gjorde mig otålig. Som dagen eft
er fick mig att ta på regnkläder och stövlar och 
halka mig upp för spången igen. Mot forsen. 
Den både drog och retade mig. Mitt förhål
lande till naturen var i gungning. Jag vet att 
det inte är jag som bestämmer när jag är ute 
och fiskar. Det är på naturens villkor jag är där. 
Men de flesta dagar kan jag tackla vädrets 
makter. Jag vet vad båten tål och vad jag rår 
14 

d N .. . 1 k . k " a ett segerrus me . ar isen agt, an Jag ann både 
över att kunna gå och ta mig fram .. fast ~et erlig 
blåser och är dimma. Nästan oovervmn . sen 
känner jag mig när jag ser vattnet genorn 1 

och vet att det är 40 meter djupt. 

retade Då kom jag på att det var just det som 
mig. Forsen var utan kompromiss!! !

0 

ttnet 
Jag ville ställa mig mitt däri och lat~ va och 
dåna förbi runtom. Hålla ut en brygganda de 

f1 tan ' få vattnet att svänga. Se saker komma Y h där 
krängande, försvinna och dyka upp. Oc llt··· · 
skulle jag stå, mitt i fräset och styra m~_d_ \ att 
yisst .. förstod _jag att det var ?elt omoJh~~ jag 
Jag har verkligen fick veta mm plats. M ·nnan 
måste stå där i stänket en lång stund, 1 

oron började lägga sig. 

de F .. do .. . gar kUil orst a, utan tankar och förvantnm ' J(on-
jag se det vackra med en dånande fors. ara 
tentan blev att det kan kännas stort att v 
liten. 

a av Det kändes också stort att träffa så ~ån~ nog 
o .. å Alla ar v1 . vara vanner- fr n norr till söder. st 1 

lite egensinniga och kanske lyckosarnrna 
"vår egen fåra". 

Nästan som forsen. Eller som en fjällko.······· 

Lo berg Mona 

fjällkon 

Mona vid Storforsen. 
IS 
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NORDGENS 
FJÄLLKOPROJEKT 
r somras fick vi i fjällrasföreningen en förfrå
gan från jordbruksver~et 011; vi vill~ var~ med i 
ett projekt som skulle titta pa genetiken 1 rasen, 
inavelsgrad avkastningspotential och utveck
lingsmöjligheter. Som krona på verket skulle 
dessutom en promotionsvideo framställas som 
skulle läggas ut på Youtube. Även föreningen 
nordsvenska hästen och linderödsgrisen fick 
samma förfrågan men återkom inte med svar. 
När Robert Eklundh ringde mig och berättade 
om förslaget sa jag självklart att detta ska vi 
hugga på direkt. Just den typen av st~die. är 
precis vad vi behövt och velat ha sen forenm
gen startade. 

Speciellt viktigt skulle det var_a efterso~ vi än
drar avelsinriktningen en anmg och gar från 
fullt fokus på genetisk bredd till att fokusera 
mer på mjölkens kvalitet ur mejerisynpunkt. 
Väldigt intressanta frågeställningar att få bes
varade vore följande. 
Hur stor är inavelsgraden i den del av rasen 
som är med i kokontrollen och som alltid kom
mer att vara kärnan som allt urval bygger på? 
Hur ändras inavelsgraden om man adderar 
materialet från besättningarna utanför kokon
trollen? 
Hur stor roll spelar antalet kolinjer jämfört 
med antalet kor i avel 
Betyder i praktiken den fjällnära delen något 
för rasen ur inavelssynpunkt eller är andra 
faktorer mera betydelsefulla för fjällrasen? 
Hur många nya tjurar behövs det per år för 
att hålla rasen sund beroende på vilka av 
förutsättningarna man räknar på? 
Hur många tjurar per år behövs användas (alla 
är ju inte nya)? 

Ja frågeställningar som vore intressanta och 
viktiga var hur lätta som helst att tänka upp 
och att vi för första gången skulle få en seriös 
16 

FAKTARUTA NORDGEN 
Nordgen är en institution för hållbart nyt
tjande av växter husdjur och skog. Nor~gen 
bildades 2008 genom en sammanslagning 
av Nordiska genbanken, Nordisk genbank 

.. ch husdyr och Nordiska skogsbrukets tro O 

plantråd. Verksamheten finansieras av Nor
diska ministerrådet. Verksamheten är Joka
liserad i Sverige (Alnarp) och Norge (As). 

studie av området gjorde mig minst sagt en
tusiastisk! Studien skulle utföras av SaijaT~n~ 
hunen, en genetiskt kunnig och intresseia 
ung finska från savolaxtrakten som fått en 
tillfällig praktikplats på Nordgen under Autg 

Ke -till Nov. Hon skulle handledas av Anne h f 
tunen Praebel och Husdjurssektionens c e 
Peer Berg. Allt var bäddat för succe ! ! d 

o · kun e J~~ vart tillfragad av styrelsen ?m J~~ der 
stalla upp och vara "sidekick" till Sa1Ja un 
projektet och hjälpa henne med härstamnings-

t . 1 t . ·· 1 kl . på detta, ma ena e , SJa v art ställde Jag upp . 
11 äntligen var järnet varmt!! Nu ska det smida~~ 

Bakslag nummer 1 kom när jag ~onta å 
tade Växa Sverige för att få ut datalistor ? 
härstamningar och produktion. Se det var _i~-

d tiniget man lämnade ut hur som helst och e n 
tivt inte till mig så det fick bli att be Nordge_ 
själva ta kontakt och förhandla fram maten· 
alet. 

Växa via sin Kokontrollchef Nils-Erik Larsson 
visa~~ sig ~ara mycket måttligt in~resser~d =~ 
att hJalpa till med material. Det visade sig d 
Växa rakt inte kunde tänka sig att dela me 
. å f" dom var sig av n gra avkastningsuppgifter, or å 

så värdefulla ur genomisk avelssynpunkt s 
.. Iden då verkade man tro att hela husdjursvar 

b te som Växa skulle sno allt mödosamt ar e . te mina 
"lagt ned" på fjällrasen. J~g tr?dde 1~ils Erik 
öron när detta berättades for mig. Att . som 

. .. temän som v1 Larsson är en av dessa tJans som 
.. h--·1 a oss men lantbrukare avlönar for att Ja P .. stop-

. ·tt h mest ar helt missförstått sm uppgi oc 
1 

.. -
11
-gt Inte 

· . . detta vart OJ · Pkloss det visste Jag, men . 
1 ens Nordgen kunde få ut uppgi~:r dagarna då 

Det var inte utan att man ~akna då allt gick 
Lars Kjeller skötte dessa arenden 
att lösa med gott humör. 

d t visade det sig Bakslag nummer 2 v~r att_ e över djuren 
att när väl Nordgen fick hstorn~ s 

41 
inklu-

55000individer i ras 3 och 1SOOO ~ ra å var dom 
derande djuren i mödernet ba~ t ~on körde 
svårlästa för en novis som SaiJa·f. k fram så 

. . am och ic 
~~~enalet 1 ett data~ro~r raden att det 
loJhgt låga siffror for mavels_g f"r en ras. 
knappast gick att kalla populationen :lationen 
Bland annat fick hon fra~ att __ P:fr högt i en 
hade 5000olika founders vilket ar på att 

Detta beror så liten ras som fjällrasen. .. kokontrol-
. o 1. · sålt utanfor 

varJe gang en ko I~Je . en kontrollerad 
len och sen köpts tillbaka till o ·· 1. datan 

. nare sago besättning en generation se . .. . gen kän-
. v· h · 1 foremn en kolinje till två ohka. 1 ai h hade kun-

nedom om många av dessa fall oc oblem. 
ders utan pr nat arbeta ned antalet foun tt kokontrol-

Ett annat besläktat problem_var ~-- dess raser 
len inte har historiska uppgifter _or 

19
52. De 

innan den startade med ~atal:~r:; födelseid, 
då levande djuren sattes mm å far, mor 
födelsedata och stamboksnum~er tf fåtal djur 
Och morfar. Detta gör_ att det ~; !otalet efter
som som längst går tillb~~a ti 

1962 
kom med. 

~om bara dom som fanns 1 livet ... 
1 

till att ta 
Aterigen hade vi där kunna hJ~ pat om mån
bort "låtsasfounders " eftersom vi ve ng men 

ma urspru ga av de linJ· er som har sam .. t att vara 
d .. f r ser u delades innan 1962 och ar O 

Olika i dagens data. 

.. .. har hittat på en 
Annu ett problem _ärat~ Va~a å de gamla gen
rnassa nya födelse1dent1tetei P har inte 
bankstjurarnas härstamning~r. Mt~tneterna och 
· .··tt iden 1 1
dats eller inte hittat de rn a . t nya vilket 

lagt in dom i tjurregistret utan g!:1 kolinjerna 
gör att de djuren halkar ~ort fI n 
Ined "riktiga" födelseidentiteter. .. via Nils 
v tt Vaxa 
r tterligare ett problem ~ar a . borttagande 
Erik avidentifierat matenalet via 

fjälll<on 
h tamboksnummer så Saija visste 

~v namn ~~n ~ittade på. Enda identifikations: 
mte vad ta·· delseid och födelsedata pa ·· T heten var 
~OJ ig So hon kunde endast se att det var 
tJurarna. a . f"dd721015som ·ur med ett visst nummer o . 
en tJ vikti aste tjuren i matenalet oc_h hade 
var den g t Men hon visste mte att o kat rasen mes . . 
paver 08 B"ll SKB76708 som han heter 1 var~ 
det var 7 t d1 okument i hela världen förutom i 
tenda anna O h.. t n 

el amla tjurkataloger och vara ars a~ -:n d e ~ster. Materialet som N or?gen ko~t 
mgsr g b för var tyvärr oanvandbart for och betalat ra 
henne! 

mer 3 var att när jag då erbjöd mig 
Bakslag nu~ f o dag ett) att hjälpa henne · g gJort ran 
(som _Ja tTkationen så berättade hon att Peer 
med iden/ ~er husdjurssektionen skrivit på ett 
berg somd ev·· om att bara dom på sektionen t 1 me axa .. . . 
av a å e å materialet, jag var folJaktllgen 
skulle f __ s. patt se det och hjälpa henne. Om 
inte behong å det så skulle Växa stämma någon annan s g 

· f ·· domstol 11 1111 d en mor ...... . Nor g 

å den delen av historien blev att Peer 
Slutet p ·1 f 11 Nils Erik och bad om · skrev ett meJ 1 o . 
Beig t få visa mig materialet sa att Jag 
tillåtelse a~-- S ··a men enligt Peer svarade d få hJalpa aIJ , 
kun e . E ··k, Så kontentan av allt arbete ld · g Nils n · d 
a n .. ·nte kunde göra en enda me 
blev att Sa1Ja ? erensstämmande kalkylation 

kl . heten ov 
ver ig . .. n inte en endaste en. Inte en 
kring fJallra~e f ågor vi hade kunde få ett svar. 
enda ~valla å ;e~ svenska för jävligt att när det 
Det ~anns po en kommer en utbildad män
f~r forsta dg~~goch pengar betalt av allmänna 
mska me enskild tJ.änsteman på vår d 1 å kan en 
me e s . t. med åberopande av totalt rgamsa 10n . 
egen o . tetgöra ett välbehövligt proJekt. 
nonsens ommt om skulle bli en del av Saijas 
So den uppsa s s . . b -

a .. · ·· blir nu i praktiken utan e akademiska kaniar 
tydelse. 

blev inte ogjort, en informationsvideo 
Men allt o dag är utlagd på Youtube blev 

nu sen nan . . . bb 
som . d Där gjorde SaiJa ett gott JO 
i alla fall gJO.: ~ycket intressant att fått hjälpa 
det hadeö::r:tt gott jobb om genetiken i fjäll
henne g d hon säkert kunnat om hon fått rasen, det ha e 
för Växa! 

Robert Nilsson 
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Fäbobrukarna 
Skrivelse till Fjällrasföreningen med synpunk
ter från Fäbodbrukarna med anledning av det 
pågående arbetet med avelsmål och ny avel
plan för fjällrasen. 

Lantraserna är generellt nära förknippade med 
fäbodbrukets kulturarv. För att kunna utveck
la fäbodbruket som levande kulturarv, dess 
kvalitativa kulturella värden samt produk
tionsvärden behöver vi lantraser som fungerar 
under fäbodbrukets förutsättningar och villkor. 
Frågorna är principiellt generaliserbara till 
alla lantraser. Kunskaperna och kvaliteterna 
i avelsarbetet med fäboddjuren kan hänföras 
som en del av det immateriella kulturarvet. 

Denna framställning ska ses mot bakgrund 
av Fäbodbrukarnas intention att bibehålla det 
levande kulturarvet, att utveckla mjölkproduk
tion och mjölkförädling på fäbod, samt ett "in 
situ" bevarande av lantraserna i praktiskt drift 
under kulturhistoriskt relevanta former inom 
ramen för fäbodbete på utmark i skog och fjäll. 

Vi har översiktligt följt och på olika sätt tagit 
del av de senaste årens arbete med och diskus
sion kring fjällrasaveln. Eftersom stämmorna 
förläggs till högsommaren så är det relativt få 
fäbodbrukare som har möjlighet att medverka 
och vår kontakt med den aktuella diskussionen 
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är därmed möjligen inte fullständig. Vi får ~e 
om överseende med det men önskar nu fran 
vårt arbetsutskott inleda' en dialog genom att 
framföra följande grundläggande synpunkter 
och önskemål. 

Vi ställer oss i nuläget frågande inför den 
aviserade nya uppdelning av fjällrasen s~rn 
det redogjordes för i de senaste fjällko-tid
ningarna. Utan mer klargörande beskrivning 
av vad och hur det är tänkt så går det inte ~tt 
förhålla sig till en uppdelning i en inte~siv 
respektive extensiv fjällko. Det är heller inte 
klarlagt hur detta egentligen hänger ihop rned 
upphävande av den fjällnära gruppen. 

Vi är medvetna om att situationen för rasen är 
utsatt och förändras, liksom att kunskapsläget 
utvecklas. Det är intressant och positivt rned 
den kunskap som växer fram kring mjölkens 
kaseininnehåll. Vi noterar relationerna till an
dra näraliggande lantrasföreningar (Förenin
~~m för äldre svensk boskap). Vi ser inge~ 
fordel med att bevarandearbetet splittras P 
detta sätt. 

Från Fäbodbrukarnas sida ser vi närmast behov 
av att fokusera på fjällkons funktionella egen
skaper som en väsentlig del av bevekelseg
runderna för lantrasbevarandet. Vi menar att 

Fjälll<on 
·· f ··11rasen den kulturhistoriska grunden for hu~ Ja.. ed-

utformats också bör utgöra en tydlig vagl 
ning för den framtida avelsutformningen. 

Kanske det kan formuleras som att fäbod-
· ··1kko unbruket behöver en väl fungerande mJo f .. llko 

der våra villkor och vi ser behov av en Ja 
som är bra grovfoderomvandlare, h~r .?ra be~ 
och god rörlighet i terräng, skärpa vid overl 

. f.. åga samt nactsbehov men samtidigt sooal orm 
samarbetsinriktad i flocken, självgående och 
läraktig, bra lokalsinne, väl ansatt juve:_ u~~~ 
skador, samt kan föda sig bra på skog 
fjällbete och dessutom producera så 1?-ycket 
som möjligt med bra mjölk på de naturliga be
tesmarkerna, och i princip utan tillskott. 

V.. h.. någon 11frågasätter om det verkligen be ovs . 
indelning i undergrupper efter produ~t10n-

. å "mten-snivå? Vi ifrågasätter hur avel P e~ .. od-
siv" fjällko kan utvecklas och passa for fab 

1 brukets behov2 Vi ifrågasätter också hur ave 
På en " t : " f· ··11ko "som ska producera ex ensiv Ja .. Cbod 
lite mjölk" kan utvecklas och passa for a -
brukets behov? 

Det finns heller inget egenvärde med fjälln~rkaa-
b de genet1s egreppet. Mot bakgrund av det 
kla 1·· e år så vore r agganden som gjorts senar 

l\velsdebatt på fäbod? 

fjällkon 

.. T gen en välkommen förenkling att even
::i1~ inte heller särskilja "fjällnära". kor utan 
hellre bygga på genetisk öppenhet mom den 

l d fJ.ällrasen och hantera de nuvarande sam a e 
1 1

. . . 
fjällnära linjerna som just ave s mJer mom 
fjällrasen. 

b t det nuvarande gruppavelssystemet Att ta or .. . 
. . la·· get ingen bestamd uppfattnmg har vi 1 nu 

M t bakgrund av historiska erfarenheter om o .. T 
.. s.kar vi en sund balansering av en nu moJ l -on . 

1
,, 

gen aktuell "kasem-ave . 

. anledning att i detta sammanhang Dock ser v1 .. .. k 
å år ambition att verka for att o a an-peka p v ... lkk . 

talet mjölkproducenter och ~J? odr .. momd 
.. bodbruket och det skulle möJhgen arme 

fa o k na få sin betydelse för lantrasaveln ocksa un · k 
och uppföljninge~ av. pr.~dukt10nsegens aper-

och då även "m situ . na, 

. .. . t esserade av en fortsatt dialog kring Vi arm r 
dessa frågor. 

Föreningen Sveriges Fäbodbrukare 

Kristian Olofsson 
ordf 
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VAR SLÅNGER DU DINA 
TOMBURKAR & PETFLASKOR? 
Om det är bland dina vanliga osorterade sop
por, ja då kan du läsa en artikel än denna. 
Om det däremot är så att du att du tar med 
dom till affären, pantar dessa och tom kanske 
trycker på "insamling till fattiga länderknap
pen" - ja då kan du fortsätta läsa denna artikel. 
Då var det dags för Fjällkostämma vid Stor
forsen. Vackert, vilket vatten! 
Vi är här för att träffas, prata, åka på studiebe
sök, och titta på fjällkor , hålla stämma och 
bestämma hur vi skall ha det med gruppavels 
systemet och fjäll/fjällnära. 
Första sammankomsten på fredagskvällen blir 
lite "het". Fjäll/fjällnära debatten väcker heta 
känslor hos vissa bl.a. hos mig själv. 
Troligen är jag en smula instabil efter 100 mils 
nattåg, men irriterad blir jag. 
Tjafsa om en å samma ko ska ha ett eller två 
namn beroende på var djuret härstammar ifrån 
samt hur bra tjurar dessa olika linjer råkar ha 
fått tag på en gång i tiden. Då när vi ej hade 
djurtransporter och fryst sperma, tom ej far
bara vägar till de avlägsna byar så som Biel
lojaure, Lillhärjeåbygget mfl. 
Så, nu vill jag säga mitt i Fjäll/ Fjällnära debat
ten. 
Dricker du mjölk, äter ost, smör på mackan, 
lite god fruktyoghurt till frukost eller varför 
inte en härlig gräddtårta, eller gräddfil till sil
len. Ja tillfällena när vi använder oss av kom
jölk produkter är många. 
Tycker du att högproducerande innegående 
Holstein kor är de bästa djur för att förse dig 
med dessa godheter/förnödigheter? Ja men då 
så, vänd blad och läs nåt annat! 
Du och jag som läser denna tidning är intresse
rad av Fjällkon. 
Varför finns Fjällkon? Jo vi människor såg 
vilken nytta vi skulle kunna få utav Uroxen om 
vi tämjde den, gav den lite bättre gräs OCH 
sparade de kor som gav mest mjölk lät dessa få 
kalvar osv. En liter mjölk till som kunde förse 
ett barn till med nödvändig näring. Ja vi vet 
alla att vi människor ville domesticera uroxen 
för att få en tam ko som gav oss mjölk så vi 
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kunde föda fler människor. 
Sverige har bestämt att fjällkon är en lantras 
som skall bevaras för dess ursprunglighets 
skull. Svensk fjällrasavel är med, självkla~ 
skall vi hjälpa till, hej å hå, pengar skall vi 
få! Bidrag till de som väljer att följa en av 
jordbrukverkets godkänd avelsplan som vår 
förening skrivit. Tjoho va bra! 
Men vad är det vi spar för framtiden? 
Ja det är lite olika från medlem till medlem. 
Vissa mjölkar sina kor, en del är tom med i 
kokontrollen så andra kan ta del av fjällkons 
mjölkstatistik och bedriva en avel med frman-

o 
da. Andra har dom så nära som det bara gar 
uroxen. 
Skygga ej handtama djur som vi fångar in med 
grindar för att skilja kalvar och skicka till slak:· 
Och allt där emellan. Följer du avelsplanen sa 
är det okej. 

Men vi är väl överens om att fjällkon är domes-
ticerad från uroxe till mjölkko. 

0 

Så låt oss värna om vår mjölkande fjällko, lat 
den ko som förser oss människor med de goda 
mejeriprodukterna förbli en mjölkko av i dag. 
Vem vet kanske du också skulle föredra en god 
fjällko ost eller en krämig len fjällko yoghurt 
framför en produkt med samma namn men 
från en Holstein? 
Alla kan inte ha mjölkande fjällkor, ja jag vet 
det. 

Men försvara inte amko typen av djurhållning. 
Det är inget bevarandearbete i den typen av 
drift. 

Du kan ha mer eller mindre sociala amkor, 
visst kan du veta om deras genetiska kasein
variant. 

Men du vet ej hur dom är att mjölka, för hand 
eller med maskin, hur mycket mjölk, smör och 
ost du får från henne, hur många munnar hon 
kan mätta,du vet nada. 
Om vi kan mjölka en fjällko på 15 1/dag är det 
betydligt mera värt än om hon har kasein av 
genetisk toppkvalitet BBA2A2BB. 
Har du käre läsare en känsla av att världe~ 
har problem framför sig som kommer bh 

oövervinnliga om vi inte agerar. 
Att folk svälter och dör i detta nu, ett barn so~ 
har drunknat för att med sina föräldrar ta sig 
till över medelhavet till ett säkrare land. V~_d 
ska Ryssland ta sig till, kan det bli krig har 
nära oss? Oljan tar slut, medeltemperaturen 
h .. · ·· ld sorg och OJs, väderkatastrofer. Om var ens 
katastrof kan man skriva för mycket. 
Men det har gått för långt, vi måste sätta stopp~ 
Alla måste hjälpas åt. Och du som ha~ fo_rtsat 
och läst är ju med och hjälper en värd 1 kns, du 
Pantar dina flaskor. Tack! 

. · f "llkor Kan v1 göra något mer tro? Har v1 med Ja 
~ågot att bidra med i detta kaos. 
AB JA. .det har vi, tralala. · 
Vi kan se till och hJ'älpas åt med att se till att vi 

· korkan få gräddfil till sillen fast inte Bolstern 
na får sitt sojaprotein som kommer till oss .~ed 
hj~lp av oljan. Ej heller att förglömma s1alva 
soJans odling och hantering. o k 
D · f' var o u och jag kan hjälpas åt att Jobba or 
som har unika egenskaper. .. f' se 
Som bara genom sitt liv som mjölkko for~t. or . 
tnänniskor med allsjöns mejerivaror/nar~ng 1 

flera år sen som slaktad på din tallrik ge .dig ett 
k.. 1 yttigt fett ott med så mycket insprängt gu t n 
så den bästa av alla kockar skriker mer gamla 
döcta fjällkor till min restaurang! · 
K t · · · bba alla vi or siktigt och långsiktigt kan v1 JO ' 
35

0 .~edlemmar. . .. dina 
1'a forst ett litet steg ifrån dig s1alv och . 
å 'k .. eller eJ 
.. si ter och tänk efter, tjafsa .. om fjäll~ara e ent-
~r det verkligen relevant for framtiden g 
hgen. 

~ad kom du fram till? sida 
lev svaret ett rungande JA! Riv ut denna . 

och lägg i vedspisen, eller pappersinsamlin
gen. 
Orn ·1· vara med du däremot kanske skulle v1 Ja 
~~. lite självförverkligande. .. . kor 

ora något gott för dig själv, andra manms 

~ch In.ode~ j?rd. . .. er oss en 
f å skall v1 Jobba för en fJallko son: g hu
et 0 ch kaseinrik mJ· ölk med GRAS so~ å 

v ·· ' form -Udfoda, helst det ända hon äter. Ko_ns_ f' da 
ga att omvandla gräs till för oss livsviktig O ' 
~~ste skattas högre. . er 

d;tta en Fjällkotyp som ?~r -~yp ca 150~::.:t~t , 
g In.ed mjölk på en milJohalsosam f o 

1 d v s .. dl d spannma . :tvi · .. gras och eventuellt egeno a .. er en 
.J
0lk från en ko som endast äter gras g . t e 

111Jölk kan v1 med bättre omega 3-6 balans, 
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x utnyttja nu när efterfrågan på näringsperfekt 

mat är stor .. . 
t .d. t som hon håller ett gott hull, ar fertil Sam 1 1g . 

O t m bra juver/spenform, god Juverstatus, 
are O I kl" h Oll • 

1 e "i·ätt" kaseiner bra ovar, a a 1 gott ynn , ' 
många år, INGEN inavel mm 

t P av fJ'ällko som vi avlat fram som 
Den Y · · · k 111·· . "lk r 35 1 /dag anser Jag mte att v1 s a . ag-
mJO a o o f" k t k O cket krut på det gar at or myc e 1c e gasa my . ' 

0 

.1... änligt foder till en sadan ko. 
ml JOV 3 f""ll .. 11 

d t står grupp 1, 2 eller , Ja nara e er 
Om e 1· · · 
fäll, den ena eller den andra mode~ mJen i 
J papper. Struntar jag blankt 1. Ovan 
hennes .. "kt 
nämda egenskaper är av mycket storre v1 

anser jag. d h"' l 
F .. h ppningsvis kommer fjällkon me Ja P 

or O 
· fl · ·· 1k . da kaseinkvalite vinna hte er mJo av sma go .. 

kor till statistiken, så tre~den v~n~~r upp: .. 
Ja hyser stor respekt till de __ fa fJal~ko -~Jolk-

O gd m av fri vilja och karlek till fJallkon 
gar ar so o k N" 

.. . tt få mindre pengar i planbo en. 1 
valJer a O · "lk f å .. tan fått dubbelt sa mycket mJo r n kunde nas , 

. k 1 ts om ni valt en annan ras. Tack. vaf]e op a o k f .. 
. d en till några hushallskor,tac or Alla m me 

att ni mjölkar! .. . . 
k .. are tack till er som valJer mmdre Fjällam o ag , 

kg kött. .. ON ·· .k 
Vi är alla överens om att FJALLK ar um 
och vi älskar henne. .. 

h olla ihop. Vi måste vara radda om 
Låt oss a o f"" llk . 

k b ·draget så vi kan ha kvar var Ja o 1 · rdbru s 1 
JO ." lkstallarna. Inte helt otro~igt är det, om det 
~}~ f ·· nkon som vi i Svenge kommer satsa 
a1 JUSt J~ . måste driva ett mer miljövänligt 

å om/nar v1 .. k 
P ålt J. ordbruk. Hennes foderso , h resurssn 
oc åll" het ja alla hennes unika egenskaper 
uth ig . 'f··rmodligen behöva kanske bara 
kommer v1 o 

om 50 år. d avel inte en för 9000 liters ko, d ·ven sun , 
~e n k Inte en fjällnära. Hon är det hon 
mt~ ena~ ~~ fantastisk FJÄLLKO. Lägg din 
alltid van .. o ot gott för en medmän-. å att gora nag . 
energi p ·1·ön i stället för att tJafsa om av-
niska och m1 J . 

1. · r hit å dit. 
els mJe .. LLKON för MODER JORD! 
Med FJA O b .. · h d "g 

f ..... ndringen maste orJa os 1 
T.. k på att 01a å 

an tt det alltid är lättare att peka p själv trots a 

andra .. ·.·d f" so"k koncentrera dig en timme; .,., d'g tl , or . 
ia 

1 
å J han Rockström sommarprat 1 ra-

Lyssna P O 

d 12 juli -15 . 
dion en Anna Jans dotter 
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AVELSDEBATTEN 

Eftersom jag startat en avelsdebatt och fått 
både medhåll och invändningar så anser jag 
mig skyldig att försöka svara på en del av de 
frågor jag fick i tidning nummer 2. Jag valde 
att inte svara något i nr 2 för att få med så 
många olika åsikter som möjligt innan stäm
man och för att ge de olika åsikterna en chans 
att verka i stämmodeltagarna. Nu går vi in på 
ett andra varv en 2.0! 

Jag kommer inte att kommentera de tre artik
lar som slarvigt uttryckt "stödde" mina förslag. 
Det blir lite för mycket kaka på kaka. En 
liten kommentar till Atle är dock på sin plats. 
Självklart får vi från STN föreningen och Fjäll
rasföreningen hitta sätt att hjälpa varandra för 
framtiden med de önskemål som föreningarna 
har kring aveln. Det snart 20åriga samarbetet 
ska vi vara rädda om och utan det är vi båda 
två svagare. 

Invändningarna ska jag försöka svara på så 
att vi kan komma vidare i debatten. Ivans och 
fjällnäraträffens tankar går naturligt nog ihop 
en del så jag får hoppa lite emellan. Ivan var 
frågande till varför jag aldrig pratat om fjäll
näraaveln med honom eller fjällnära kommit
ten de gångna åren. Man upplevde sig ställda 
inför ett färdigt förslag utan att få ha varit med 
i diskussionen. Vad har jag då att svara på det? 
Var det så? Nja, jag tycker ju inte det. 
En av mina avsikter med tankarna kring aveln 
var att alla föreningens medlemmar skulle få 
starta ungefär från samma punkt. Jag ville inte 
att en del skulle vara mer förberedda än andra 
så att det skulle verka som om att allt redan var 
bestämt, det tycker jag är dålig demokrati. Att 
kasta ut ett debattinlägg där jag påstår att nåt 
behöver göras och sen inte försöka anvisa en 
tänkbar väg tyckte jag heller inte var produk
tivt. Eftersom jag ville förändring så ville jag 
ge diskussionen en startpunkt. Om det trots 
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2.0 
allt nu kom att uppfattas som att det var ett 
fixt och färdigt förslag, så kan jag bara bekl
aga det. Dock fick Fjällnärakommitten debat
tartikeln om de fjällnära före tidningen kom ut 
för att kunna ta upp den på träffen i våras. Så 
ni var ändock först med att få veta. 

Att jag inte pratat fjällnäraavel de gångna å~en 
ställer jag inte upp på, jag anser att det . ~-ag 
skrev 2006 i boken på sidan 159 kring de fJall,: 
nära djuren må få räknas som att ha "tyckt 
ikring den fjällnära aveln. Avslutningen på det 
stycket är "Att hålla gruppen sluten för tra1:,1-
tiden känner jag själv tvekan inför, det blir lat! 
att den bara inavlas sönder, inavel är ocksa 
avel och är man inte medveten om vad man 
vill bevara så är inaveln livsfarlig för en lit~IZ 
population. Framtiden får utvisa vilken vag 
som kommer att gås där." Nu är framtiden här 
och vi måste hantera det. 

Mitt tyckande underlättades inte av att jag 
blev tvungen att ta över som ordförande efter 
Håkan Andersson 2009. Jag anser att man som 
ordförande bör lägga band på egna åsikter och 
jobba efter vad stämman styrelsen och korn
mitteer vill, om man inte ~kaffat sig ett mandat 
för förändring på den stämma man valts av. 
Jag ser att även den nye ordföranden i förenin
gen K- G Ekeberg gör likadant. En onödigt s~or 
del av mitt ordförandeskap fick gå åt till sknV-
1 .. JV e ser och telefonsamtal omkring bråken nar . 

godkände Fäbo som avelsorganisation, onödig 
därför att det inte ledde någonstans utan bara 
tog tid från annat nödvändigt arbete. Defacto 
delade JV fjällrasen i två delar, dels "våran" 
del och dels en "hardcore" inavlad del baserad 
på en del av den population som vi kallat fj~ll
nära. Det finns mycket att säga om hur det g~ck 
till, men det får vara en annan debatt. Delmn
gen av rasen har dock konsekvenser och dom 
är en del av anledningen till debatten. 

· och Ivan skriver att "under årens lopp har Jag 
Robert diskuterat allt inom fjällkoaveln oc~ 
d .. nt men ha1 ess problematik" och det ar sa , 
. f"' 11 .. ra2 Jag har v1 verkligen aldrig pratat Ja na · ... 

alltid uppskattat att prata med Ivan och gm 
det fortfarande(det är svårt att inte gilla Ivan). 
J . . med Lars~~ har även pratat otaliga tim1:1ar .. lite 
Goran och likaledes gillat det (Jag ar nog 
Pratsjuk). Jag har velat se de fjällnära som en 
d 1 .. re varandra e av fjällrasen och föra de narma 
0ch inte utveckla dom åt olika håll. Jag t.~:ir:~
lat se dom som en del av samma breda Ja ' 
· d og hop-inte ett delningsförslag. Jag ha e n d 
Pats att den "sådd" jag gjort med allt prat~n e 

l·t mer aven 0 rn fjällkoaveln skulle ha grott 1 e .. 
· d · .. nvanda en 1 en fJällnära J·orden. For att nu a b 
b'l · · skrev o-1 dhg omskrivning. Jag har sen Jag t 
ken försökt problematisera fjällnärabe~reppe 
· . Det ar bara 1 rnina kontakter med kopratare. 

kom-googla mig på nätet så dyker det upp . 
. t kt med mig rnentarer från folk som tagit kon a .. .. 

.. f ällnara ar for att få sin egen bild av vad de J · te 
. ·k på att m Och står för och som blivit besvi na få 

ha blivit bekräftade av mig. Jag vill utmana, 
folk att tänka själv. 

B · . .. . svår balans 
.. ar_ Jag varit för otydlig? D~-~ ai -~n ommitten 

for Jag har inte velat att fJallnara k d 
sk · kallen me Ulle känna att J. ag slog dom 1 s .. 

1 
v 

rn . .. kans a a ina åsikter heller. Kanske ar Ivans .. .. 
. f "llnara aven att Jag aldrig pratat omkring de Ja . t trott 

en bild på att man från fjällnärahåll m e · 
att Att problemen vi rnan behövt tänka nytt. . f" llkor-
Pratat om bara funnits hos "de vanliga J~ d n 
tia" . "tt den att1ty e , ofta tycker jag att Jag mo .. vändigt-
b~and fjällnära djurägare. Inte nu nod d 1 som 
Vis hos fjällnärakommitten, men en e andra 
har fjällnära kor är influerade av d~n . g-
f" h ar mva oreningens genbankssvammel oc .. åt så 
gade i tron att om man bara inte g?r n 

1 
e 

g .. 1· v1llfare s . or lhan inte fel. Det är en allvar ig av 
D O .. .. betydelsen et kommer pa sikt att forstora .. r 
d · 1 dom a e dJuren, men det är Fäbos prob em, 
vuxna och Sverige är ett fritt land. 

J . å årets fjäll-
~g Ville inte heller åka ned_ P å 'kter mer 

~araträff och propagera för mma s1 . var 
an . . . f .. ·hoppmng Jag gJort i artiklarna mm 01 . h 
att ' . kreativ oc det skulle vara lättare att vaia .. h up-
Våga t .. . . te var dar oc 

anka lite fritt om Jag m fattades 
Plevdes styra Om det nu istället upp . håll 
s · å mitt om att jag "hellre satt och skrev P 
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f.. tt ha en gemensam diskussion" i stället or a . .. k 

o d t ·u fel. Det har Jag lart av och om-
sa blev åek J ed på nästa års träff för att med 
mer att an F. · 
. h 1 t diskutera bevarandeavel. or Jag 

liv oc.. us tt . g blev betänksam på attityden 
kan saga a Ja . . 1 I t o 

o .. t m det redovisas 1 art1ke n. n e pa tran mote so f.. d t 
. t ville ändra nåt självmant or e 

att rr.tan I~- e e med så mycket känslor så det h.. ·r ett amn 
a; a t' d innan man börjar reagera med 

maste ta e~ !ryggmärgen Men inställningen 0 t annat an . . 
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Några ar er ... o 

materialet från LillhafJeabygget. 

.... maJ·oriteten av de genetiska d finns tyvan 
I ag . f"'llrasen koncentrerad hos ett O gfalden 1 Ja .. . 
man . t 1 kontrollanslutna besattnmgar 
d gt dussm a o • k · f .. 

ry å konomi pa sm produ t10n or måste f en e . d 
som b.. der De flesta har vant me .. rleva som on · 
att ove .. . gens verksamma tid och le-

d . hela forenm 
un e1 . . . ch h 'älpt till att köpa upp mate-
tat kolmJeI ? . J ar som gått till slakt, allt för . 1 f ån besattnmg . 
na r t' k bredd och avkastnmgsan-"dda gene 1s 
att ra 1 bonde gett upp eller nån N" en gamma 
lag. ar å grund av andra skäl så har 
tvingats _slutaåit varma mellan oss för att rädda 
telefonerna g U der den tiden har samma 
d. . från slakt. n · 

JUI . k .. t sperma efter gamla tJurar, 
besättrnngar _o~ar efter dessa, väl vetande om 
f .. tt upp egna tJUI 0 · t .. r döttrarna efter dessa som · tt det m e a · 
nsken a llt för att öka den genetiska 

bästa nettot, a . . .. 1 
ger ·1ket även gjorts. Jag har idag SJa v 
bredden, _vi "dernelinjer i min lagård varav 
.. 20olika mo .. . 1· d. .. over . h.. När jag ska salJa 1v JUr ar 
flera bara fmnsd ar.att "sälja bort" dåliga djur 

d . tanken en .. f t 
al ng det bästa själv. Tanken ar o tas 
för att behålla . . som man har mycket av 
att sälja från li~J;: i sin lagård för så många 
för att ha kv~~-r t Min erfarenhet är att den 
linjer som :oJ ~( ~ta av kontrollerade fjällras
tanken _styr . e De o blir man inte glad över att 

.. ttnmga1 na. a 
b:sa . .. nära träffen verkar tycka at~ __ man 
hora att fJall 1. . r När alla behöver hJalpas o många mJe. 
har n g "dda genetisk bredd. 
åt för att ra 
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fjälll<on 
Problemet med fjällnärabegreppet och gene
tisk bredd är att nya intresserade lätt får för 
sig att det är den fjällnära delen av rasen som 
behöver räddas mest, tyvärr är det inte längre 
sant. Just det som enligt fjällnäraträffen efter
frågas , mindre storlek, inte så stora mängder 
mjölk, etc, är ju precis det som gör att fjällkor 
lätt åker ut ur de mjölkande besättningarna. 
Där fungerar inte för små kor som mjölkar 
mindre, så kontentan är att där försvinner lätt 
mödernelinjer och unika härstamningar, och 
istället får vi hur många ättlingar till Fina från 
Lillhärjeåbygget som helst. Idag är det Fjäll
rasens överlägset största ko familj. Genetisk 
mångfald förloras trots de bästa avsikter för att 
nytillkomna djurägare inte har hela bilden, och 
med förlov sagt inte fjällnärakommitten heller. 
Det måste vi diskutera hur vi ska hantera. 

Att det är lättast att rädda en lågproducerande 
ko är sant men är det rättast? Det måste vi pra
ta om, det är mycket lätt att tappa uppnådda 
anlag men svårt och kostsamt att få tillbaka 
dom. När det nu grundligt konstaterats att 
vi inte har den genetiska särstatusen på de 
fjällnära ska då hur lågproducerande kor som 
helst sparas? Ska fjällnäraägare mer eller min
dre luras att tro att just dessa måste bara spa
ras för att föreningen verkar måna så speciellt 
om dessa att dom har en egen kommitte och 
en egen stamboksdel. Sänder det rätt buds
kap? En betydande fjällnäraägare berättade 
att han tror att flera av hans fjällnärakor är 
nere på "urkoavkastningsnivå". Då blir man 
ju än mer betänksam, är viss del av materialet 
alltså tillbaka på ruta ett efter 123år av avel 
på fjällrasen , är det en bra utveckling? Är det 
det föreningen strävar efter? Det måste vi dis 
kutera. 

Ett faktum som fjällnäramötet helt duckade 
för är att hur vi använder eller inte använder 
korna påverkar generna. Jag har pratat fjäll
näradikor med nog många för att veta att en 
del av fjällrasens mest galna individer finns 
i det fjällnära registret. Hur ska vi ställa oss 
till det? Är dom värdefulla? Hur svårhanterad 
på en skala ska en fjällko vara för att vi ska 
säga att hon gör sig bättre som ett jaktbart vilt? 
Men den frågan gäller för all del varenda del 
av rasen, men vi vet att i en mjölkbesättning 
blir hon utgallrad och avlivad. Alla år av stäm-
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mobesök i olika besättningstyper har tydligt 
visat att de lugnaste och tryggaste fjällkorna 
finns i de besättningar som mjölkas. 

När vi gjorde om avelsplanen senast så sa fjäll
närakommitten att 80% av de fjällnärakorna 
mjölkades och jag mitt nöt trodde på det. På 
senaste stämman kom det fram att denna siffra 
var helt tagen ur luften och att det snarare var 
80% av de fjällnärakorna som inte mjölkades. 
På nästa fjällnäraträff vill jag ha en väldigt bra 
förklaring till varför det blev så. 
Är det en ko som passar för dagens EU-bi
dragssystem eller en ko som passar när fos 
silbränslet ska fasas ut och mjölk eller inte 
mjölk betyder skillnaden för om det ska finna~ 
mat till 1 500 000 000 människor! Vad vill vi 
att fjällkon ska vara. Jag vill att alla medlem
mar ska tänka på det. Jag vet vad jag vill att 
föreningen ska jobba för! 

Vi är idag över 340 medlemmar i föreningen , 
och jag är glad för varenda en!! ! Vi är en myck
et blandad skara, alla med säkerligen de bästa 
avsikter. Jag har i alla de olika befattningar jag 
haft sen jag var med och startade föreningen 
uppskattat "brokigheten" hos oss , den är mån~ 
ga gånger grunden till en kreativitet som vi 
ska vara rädda om. Men vi behöver nog "vara 
på samma skog" så vi förstår varandra, och vad 
vi pratar om, för vi får inte heller förlora fokus 
på vad som är föreningens mål, bevara och ut
veckla fjällrasen! Dom som har levt ett liv med 
fjällkor måste föra vidare sin kunskap till de 
som kommer nya. När vi startade föreningen 
var nästan alla mjölkbönder eller före dett~ 
mjölkbönder, politiken och EU har ändrat pa 
det och nu är vi mer olika på gott och ont. 

Till nästa nummer ska jag sätta samman de up
pgifter som jag kommer åt om avkastningar på 
de fjällnära korna, jag ska försöka exemplifiera 
hur mycket miljön spelar roll för avkastningen 
så vi har mer lika grund att fortsätta diskus
sionen på. Jag vill ha med så många som bar~ 
möjligt är i föreningens arbete , jag vill att vi 
ska vara en folkrörelse för sunt bondförnuft! 
Mycket, nej oändligt mycket av den varan be
hövs om världen ska ha en framtid ! 

Robert Nilsson 

fjälll<on 



fjälll<on fjälll<on 



Kolorerat vykort irån Dalarna irån sekelskiftet 1900. 
Framsidan på boken Fäbodliv av Rune Lindström. 

NÄSTA TIDNING KOMMER SNART! 

Porto betalt 

Vill du medverka behöver det skickas in absolut senast 1 december. 

*** * * * * * * *** 

Detta mate rial har de lvis 
[inansie ra l.s med EU-medel 

- --· :::i 

B-post 
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